

N.º SOLT
5
CÉNTIMS

Veu de la Plana

N.º SOLT
5
CÉNTIMS

SEMANARI DEFENSOR DELS INTERESOS REGIONALS

SOSCRIPCIÓ

Castelló, al mes..... 0'25 ptas.
Fora, trimestre..... 1 » »

REDACCIÓ Y ADMINISTRACIÓ

COLÓN, 17, 2.º
Tota la correspondencia a la Administració

SE PUBLICA TOTS ELS DISAPTES

No se tornen els originals en cara que no se publiquen

La farsa del Regionalisme

«Regionalisme 'n Castella?... El regionalisme 's dins y fóra de Castella una farsa.

Aixina s' explicave 'l Sr. Senador Gómez en un periódich de Madrit. Lluís Carretero Nieva li demòstre desde Segovia lo contrari en una réplica publicá per lo mateix periódich. Això es qu' el regionalisme castellá es posible y precis.

Corren els temps espanyols y del desastre colonial a huí el regionalisme 's la forma mes alta d' espanyolisme que s' ha plantejat. Y este espanyolisme 's una farsa si mos atenem a la norma de Maquiavelo—el major triunf, es el que se conseguix sobre les multituds,—pero no si a la de Cristina de Suecia,—el major triunf es el que se conseguix sobre sí mateix. He ací dos dilemes que representen dos polítiques, la central y la regional. Lo important, diu la central, es salvar a Espanya. Lo important, diu la regional, es salvar la regió.

En el cas de la primera estém ya mols anys ficats, sense que s' haigugue cumplít l' enunciat. En el cas de la segón comencém a ficarnos, breguém per plantejarla, per unirla 'l poble.

Estes dos tendencies (maquiavélica y cristina) están huí en pugna internacionalment, son actuals, es el cas de la guérta.

La maquiavélica es fofa, du a memoria el carro del charraor que aspire a vendre la panacea curativa, es el govern centraliste y tentacular la paraula y no la obra, l' iniciació, el exámen, el paréntesis.

La cristina es individual y de voluntat, es el cas del individu que se

done cónter que aspire salvarse ell pera salvar als demés, es el govèrn regional, salvantse les regiós se salve Espanya del mateix modo que en una familia si procuren millorarse cadahu dels fills se millore la familia, pero si els ha de salvar a tots el pare...

Eixa, puix, es la farsa del regionalisme, aixecar a Espanya.

PRO-CULTURA

L' esperit novell

Per tota Espanya comence a notarse una inquietut y dessosiego fills de gents de critèri própi. Repercutix en Castelló este moviment, iniciat per un esperit novell que front al cós que pren per tota esta provincia l' afició als bous, redacte uns pasquins que apareguren el darrer dumenge per tot lo poble escampats.

Este módo d' obrar sincer y just du aparellats l' aplaudiment y solidaritat dels hòmens de pensar recte y la caraça bufa del sérs de gracia chulona.

Nosaltres que coneixém de prop als jovens que inspiraren esta manifestació cultural mos adherim a ells posant a la seua disposició les nòstres columnes pera tot quant constituixca renovació y progrés.

Hens ací el contengut de les fulles que s' apegaren y repartiren.

«Cuando un pueblo vé unirse su historia a la pena de muerte, se apresura acudiendo a los altos poderes en demanda de indulto del castigo porque sabe que ha de mancharle su dignidad y es propio de individuos o colectividades atrasadas.

Hoy, en la plaza de toros, se perpetrará de nuevo un atentado a la civilización; tendrá lugar una manifestación colectiva de degeneración que hiere la dignidad de nuestro pueblo, del que con el producto de su inteligencia y con el vibrar de sus sentimientos quiere contribuir a la purificación de la patria y al progreso humano.

Con aquel derecho protestamos contra el atentado, haciendo constar que la protesta lleva en sí la de toda la juventud castellonense seria, la que no despilfarrá el tiempo y el dinero en vicios ni futilidades, la que no es afeminada ni se preocupa sólo del bien vestir; la juventud estudiosa y trabajadora, de inteligencia clara y corazón abierto, de espíritu liberal y amante del arte y de la patria.

A los que pensáis acudir a la plaza os pedimos, por vuestro amor a Castellón, que pongáis corazón en vuestro pensamiento, que no acudáis allí a obtener el cultivo de vuestra inteligencia, el goce estético, ni en busca de virtudes, porque siendo las plazas de toros un puerto de refugio de los desperdicios de la patria, nada en ellas encontraréis de todo eso.

Castellón 29 Octubre, 1916.

Atentáis otra vez a la civilización con esa manifestación colectiva que hiere la dignidad de nuestro pueblo, del que con el producto de su inteligencia y con el vibrar de sus sentimientos quiere contribuir a la purificación de la patria y al progreso humano.

Realmente representáis una fuerza, pero atended, que ella es negativa para la prosperidad de nuestro pueblo y para la civilización.